
Завършилият неотдавна 
форум на високо равнище 
на БРИКС в Йоханесбург, 
Южноафриканска република, 
продължава да привлича 
вниманието на партийни 
и държавни дейци от цял 
свят. Несъмнено, едно от 
кардиналните решения на 
форума бе съгласието за „зелена 
светлина“ пред участието на 
нови държави в организацията, 
в чиито рамки живее над 
една трета от населението на 
планетата.

Все повече БРИКС е синоним 
на очаквания нов световен 
ред, в който далеч по-ясно и 
категорично ще се чува гласът 
на ЮГА, на милиардите хора 
от развиващите се държави – 
реален баланс срещу  
10-те процента от глобалното 
население на богатия, 
свръхзадоволен СЕВЕР. Тези 
нотки прозвучаха отново в 
интервюто на президента 
на Сенегал Маки Сал пред 
китайските медии.

Лидерът на една от големите 
държави в Африканския 
континент цитира председателя 
Си Дзинпин, който заяви в 
Йоханесбург, че „разширяването 
на БРИКС означава нова ера 
за напредъка на новите пазари 
и развиващите се държави“. 
Сал посочи, че с „появата 
на БРИКС са възникнали 
надежди за раждането на 
нова геополитическа рамка 
и развитието на огромни 
възможности“. Разбира се, 
разширението на БРИКС – 
това е общото очакване на 
всички развиващи се страни за 
промяната, подчерта той. „Ние 
вярваме, че има възможност 
за такава нова рамка и за 
присъединяването ни към нея, 
защото заедно ще сме по-силни“, 
каза сенегалският президент.

Още един глас към многото, 
които вещаят неминуемото 
начало на една нова епоха. 

Петър Герасимов

В очакване  
на новия 
световен ред
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2Необходимо е да се 
подобри боеготовността 
на армията
На 8 септември генералният 
секретар на ЦК на ККП, 
председател на КНР и на 
Централната военна комисия 
Си Дзинпин бе в Харбин, 
където инспектира 78-а 
армейска група.

Кой иска да сее раздори 
в Г-20 и кой търси 
сътрудничество  
и солидарност
Лидерите на най-големите 
двадесет икономики в света 
се събраха в Ню Делхи за 
традиционната среща на Г-20, 
която обаче е белязана от 
неспокойна геополитическа среда.

I I 6

Самочувствието  
на град Кашгар

На Китайския международен панаир за търговия  
с услуги (CIFTS) бяха представени продукти,  

свързани с виртуална реалност, 3D и други 

Фестивалът на  
киселото мляко 11

Стъпка по стъпка към 
модернизацията  
в китайски стил
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Необходимо е да се подобри 
боеготовността на армията

Международната общност и ООН 
трябва да насърчат мира в Украйна

Н

Н

а 8 септември 
генералният се-
кретар на ЦК на 
ККП, председа-
тел на КНР и на 
Централната во-

енна комисия Си Дзинпин 
бе в Харбин, където инспек-
тира 78-а армейска група.

Пред командния състав 
той подчерта необходимост-
та от укрепване на въоръ-
жените сили, прилагане на 
военностратегическите на-
соки в съвременната ситуа-
ция, иновации в начина на 
изграждане, управление и 
опериране на съвместни си-
ли, цялостно подобряване 
на боеготовността на арми-
ята, така че тя да бъде го-
това да води война и да из-
пълнява ефективно възло-
жените й от партията и на-
рода мисии и задачи.

а 8 септември Съ- 
ветът за сигур-
ност на ООН 
проведе заседа-
ние по украин-
ския въпрос. На 

него заместник-представи-
телят на Китай в ООН Гън 
Шуан призова международ-
ната общност и ООН да на-
сърчат прекратяването на 
огъня в Украйна.

Гън Шуан отново под-
черта позицията на Китай 
по украинския въпрос, че 
трябва да се защитават суве-
ренитетът и териториалната 

Председателят Си Дзин- 
пин даде висока оценка на 
78-а армейска група и под-
черта, че е необходимо да 
се повиши качеството и ни-
вото на готовност за война, 
да се засили специалната 
подготовка за изпълнение 
на трудни задачи и мисии. 

Китайската народноосвобо-
дителна армия трябва да ус-
кори изграждането на нов 
тип бойни способности и 
интеграцията на своите си-
ли, части и елементи, та-
ка че да станат неотмени-
ма част от общата бойна 
система.

цялост на всички страни  
и да се прояви уваже-
ние към тревогите им за 

сигурността, както и да се 
спазват принципите в Ус-
тава на ООН.

23-то международно изложение за керамика в Китай
От 9 до 12 септември се проведе 23-тото международно 
изложение за керамика в Китай Дзъбо (Zibo), което 
привлече посетители от цял свят.

новини

а 6 септември 
приключи Ки-
тайският меж-
дународен па-
наир за търго-
вия с услуги 

2023 в Пекин. По време 
на петдневното събитие 
се представиха 83 държа-
ви и международни орга-
низации, проведени бяха 
изложби и конференции, 
близо 280 000 посетители 
посетиха панаира, постиг-
нати бяха повече от 1100 
конкретни резултата за съ-
трудничество. 

Всичко това показа на 
западните скептици за раз-
витието на китайската ико-
номика, че възможностите 
пред нея са огромни. 

Великобритания напри-
мер, която бе почетен гост 
на тазгодишното изложе-
ние, се представи с над 60 
компании и организации, 
а британски представител 
заяви директно, че не вяр-
ва в аргументите за необ-
ходимостта от „разделяне“ 
с Китай. 

Американски компа-
нии също проявиха го-
лям ентусиазъм за учас-
тие в изложението. Сред 
тях бяха такива Qualcomm 
и Intel, които представиха 
най-новите си технологии 
и решения. По-рано, през 
юли, редица ръководители 
на американски компании 

за чипове излязоха с обща 
позиция срещу решението 
на правителството на Съе-
динените щати да ограни-
чи допълнително износа на 
полупроводници за Китай, 
а от панаира в Пекин из-
пратиха още по-ясен знак, 
че са против „разделянето“ 
на двете най-големи ико-
номики.

Огромният пазар на 
Китай и новите възмож-
ности, които носи тран-
сформацията на потреб-
лението, са източник на 
увереност. На изложение-
то над 20% от участниците 
бяха транснационални кор-
порации, над 500 от които 
в списъка „Форчън 500“, 
включително 28 от 30-те 
най-големи страни в тър-
говията с услуги.

По-нататъшното разши-
ряване на „приятелите“ на 
изложението показва зна-
чението, което мултина-
ционалните компании от-
делят на китайския пазар. 
От началото на година-
та китайската икономика 
продължава да се възста-
новява. Световната банка, 
ОИСР и Международният 
валутен фонд прогнозират, 
че през тази година тя ще 
нарасне съответно от 5,2% 
до 5,6%. А това означава, 
че Китай ще остане дви-
гател на световния растеж 
и в бъдеще.

CIFTIS показа 
доверието към 
китайската 
икономика

Н

честна, справедлива и не-
дискриминационна среда 
за развитието на науката и 
технологиите. 

Това заяви китайският 
председател Си Дзинпин в 
посланието си до Форума за 
иновации „Пудзян“ в Шан-
хай. Той изрази надежда 

събитието да допринесе за 
научния прогрес и за общо-
то благосъстояние на чове-
чеството.

Форумът е организи-
ран съвместно от Минис-
терството на науката и тех-
нологиите и кметството на 
Шанхай.

В
момента в света 
настъпват без- 
прецедентни про- 
мени и нов кръг 
на научно-техни-
ческата и индус-

триална революция. Науч-
но-технологичните инова-
ции са изключително важ- 
ни за справянето с предиз-
викателствата, пред които 
е изправено човечеството, 
и за поддържането на ми-
ра. Китай твърдо се придър-
жа към стратегията за от-
варяне към света с цел об-
ща изгода на страните, про-
дължава да работи за меж-
дународното научно-техно-
логично сътрудничество и 
за създаване на отворена, 

Китай твърдо ще следва 
стратегията за отваряне  
към света
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在新疆喀什古城景区开城
仪式表演上，演员随音乐
起舞。
位于新疆西南部的喀什
古城，是世界上仍在使用
的最大规模的生土建筑
群。近年来，喀什古城景
区旅游蓬勃发展，民生大
幅改善，居民获得感不断
增强。

新疆喀什古城
掠影

习近平向第十届中国－中亚合
作论坛致贺信

新华社北京9月9日电 9
月9日，国家主席习近平向
第十届中国－中亚合作论
坛致贺信。

习近平指出，中国－中亚
合作论坛成立以来，规模
不断扩大，影响力日益提
升。中国同中亚五国通过这
一论坛共谋合作、共享发
展，有力增进了相互了解和
传统友谊，谱写了睦邻友
好、携手共进的新篇章。

习近平强调，今年是共
建“一带一路”倡议提出10
周年，中国同中亚国家共
建“一带一路”合作走在国际
社会前列。今年5月，中国－
中亚峰会成功举行，中国
同中亚国家关系迈入新时
代。新形势下，中国－中亚
合作大有可为，也必将大有
作为。希望各方以举办第十
届中国－中亚合作论坛为

契机，充分发挥论坛平台
作用，加强互学互鉴，深化
共建“一带一路”合作，推动
中国同中亚国家关系发展
取得更多丰硕成果。

第十届中国－中亚合作

论坛9日在福建省厦门市开
幕，论坛由上海合作组织
睦邻友好合作委员会和福
建省人民政府共同主办，
主题为“赓续友好关系深化
互利合作”。

第二十三届投洽会签约
638个项目 计划总投资

额超4800亿元

青年科技人才大有可为

新华社厦门9月11日电
第二十三届中国国际投资
贸易洽谈会于11日落幕。
记者从投洽会组委会获
悉，据初步统计，638个
项目在大会期间达成合
作协议，计划总投资额
4845.7亿元，参会机构数
量和协议总投资额均创
下五年来新高。

据介绍，本届投洽会
围绕“扩大双向投资 共
促全球发 展”永久主 题
和“开放·融合 引领高质
量发展”年度主题，共吸
引来自100多个国家和地
区、1000多个工商经贸团

组、近8万名境内外客商
参会。联合国贸发会议、
联合国工发组织、上海合
作组织、经合组织等12个
国际组织参与本届投洽
会相关活动。

本届投洽会设置12万
平方米展览展示，举办62
场论坛研讨活动、36场
对接洽谈、项目路演和投
资考察活动，发布《世界
投资报告2023（中文版）
》《中国外资统计公报
2023》《中资企业国别发
展报告》《中国双向投资
报告2023》等15个权威
报告和研究成果。

近日，中共中央 办公
厅、国务院办公厅印发《
关于进一步加强青年科技
人才培养和使用的若干措
施》，明确支持青年科技
人才在国家重大科技任
务中挑大梁、当主角。从
强化职业早期支持到突出
大胆使用，再到构建长效
机制，一系列举措务实管
用，必将激励更多优秀青
年科技人才勇毅前行，在
投身科技强国建设的努力
中，成长为可堪大任、能担
重任的栋梁之才。

青年创新意识强、创新
思维活跃、精力旺盛，是
全社会最富活力、最具创
造性的群体，也是推动科
技创新发展的生力军。国
家重点研发计划参研人员
中，45岁以下占比达80%
以上，比如，国家自然科
学奖获奖者成果完成人
的平均年龄已低于45岁；
北斗卫星团队核心人员平
均年龄36岁，量子科学团
队平均年龄35岁，中国天
眼FAST研发团队平均年
龄只有30岁……党的十八
大以来，中国青年科技人
才规模快速增长，源源不
断充实科技人才队伍，也
在千锤百炼中悄然成长，

在国家重大科技任务实
施中发挥越来越重要的作
用。

青年时期是广大科技
人才成长的黄金期，也是
最容易取得重大突破性
成果的一个阶段。但现实
中，很多青年科技人才尽
管拥有足够的科研热情
和冲劲，却因资历浅、职
称低等原因在与资深科研
人员的同台竞争中败下阵
来，进而失去科研资助和
担纲领先的机会。《若干
措施》提出，国家重大科
技任务、关键核心技术攻
关和应急科技攻关大胆
使用青年科技人才，40岁
以下青年科技人才担任项
目（课题）负责人和骨干
的比例原则上不低于50%
；稳步提高国家自然科学
基金对青年科技人才的资
助规模，将资助项目数占
比保持在45%以上；深入
实施国家重点研发计划青
年科学家项目，负责人申
报年龄可放宽到40岁……
积极回应青年科技人才
的期盼和诉求，从痛处着
眼，从细处施策，将助力
更多有志青年在勇攀科
技高峰的征途上成长成
才，脱颖而出。

新华社北京9月7日电国
家税务总局总会计师罗天
舒7日介绍，近期税务部门
会同相关部门以更大力度
更优举措，加力推动各项
政策落地生根。据统计，今
年1至7月，全国新增减税
降费及退税缓费已达1.05
万亿元。

罗天舒在当天举行的
国务院政策例行吹风会上
说，税务部门专门制定精
准推送“一政策一方案”，通
过向企业法定代表人、财
务负责人、办税人员等分
类进行推送，以及“事前、
事中、事后”分时提醒相结
合的方式，进一步提高政
策推送精准度。

罗天舒介绍，税务部门
重点围绕支持民营经济发
展，升级推出“便民办税春
风行动”第五批28项措施。
同时，会同财政部发布政策

新华全媒＋丨前7个月全国新增减税降
费及退税缓费达1.05万亿元

指引，对政策进行通俗化解
读，便于各类纳税人及时理
解查找。一批民营企业税务
服务站也正在推动设立。

此外，税务部门还会同
相关部门，依法依规严厉
打击各类违规享受和骗取

税费优惠行为，加大典型
案例曝光力度，8月以来，
已公开曝光涉税违法犯罪
案例29起，内部人员失职
失责、内外勾结等案例4
起，更好护航各项优惠政
策落快落准落稳。
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коментари

П
о повод най-но-
вия напредък 
на Китай в чи-
повете „Блум-
бърг“ коменти-
ра, че „САЩ ви-

наги могат да затегнат свои-
те санкционни режими и да 
засилят предпазните мерки, 
за да пречат на Китай. Но 
търговията почти винаги 
ще изтласква технологич-
ните тайни“. 

Нежеланието на САЩ 
да погледнат рационално 
на технологичния напредък 
на Китай очевидно е оби-
чайно за тях. Това се дъл-
жи на предположението, че 
възможностите на Китай 
все още не са на достатъч-
но високо ниво и че те мо-
гат да се развиват само чрез 

разчитане на чужда инте-
лектуална собственост или 
на технологични тайни, от-
белязва „Глобал таймс“. 

По-нататък в публика-
цията се казва, че по съ-
щество такъв възглед раз-
глежда технологичния про-
грес на света от расистка 
гледна точка, сякаш лекият  
технологичен напредък на 
други нации се дължи на 
кражба или на изтекли тай-
ни на САЩ. 

Но всъщност инвестиции- 
те на Китай в научноизсле-
дователската и развойна-
та дейност, представени от 
„Хуауей“, са водещи в света 
през последните години, от-
белязва англоезичното ки-
тайско издание. 

В своята публикация 

„Блумбърг“ посочва приме-
ри, за да докаже, че „никой 
няма монопол върху инова-
циите“. Например някога в 
миналото Китай е бил на-
преднал в техниките за про-
изводство на коприна, хар-
тия и порцелан, но в крайна 
сметка те са били предста-
вени на Запада. По този на-
чин пробивът на полупро-
водниците на „Хуауей“  
е само част от дългата ис-
тория на това, което сега 
наричаме интелектуална 
собственост“.

Глобализацията доведе 
до разпространението на 
знания и технологии по це-
лия свят, посочва „Глобал 
таймс“. Въпреки това все-
ки, който владее техноло- 
гията, иска да я контролира, 

като и има редки случаи на 
активни споделяния на тех-
нологии, посочва изданието. 

В тази връзка Лю Сян,  
научен сътрудник в Ки-
тайската академия за со-
циални науки, коментира 
пред „Глобал таймс“: „Ако 
една страна иска да постиг-
не развитие чрез естестве-
ното разпространение на 
технологиите, или е много 
трудно, или е безсмислено 
да чака, докато технология- 
та не изостане.“ 

Въпреки че САЩ са на-
ложили различни техноло-
гични блокади на Китай, 
Китай все още разчита на 
собствените си усилия, за 
да прави непрекъснати про-
биви в областта на техно-
логиите.

страницата подготви  
Любомир михайЛов

Всъщност 
инвестициите на 
Китай в научно-
изследователската 
и развойната 
дейност, 
представени от 
„Хуауей“, са водещи 
в света през 
последните години, 
отбелязва „Глобал 
таймс“ 

К
итайският посла-
ник в САЩ Сие 
Фън, говорейки 
наскоро по пока-
на на 5-ия аме-
риканско-китай- 

ски бизнес форум, органи-
зиран от списание Forbes, 
предупреди да не се пре-
късват връзките и да не се 
допускат конфликти между 
Пекин и Вашингтон. 

Обръщайки се към учас-
тниците във форума, ки-
тайският посланик Сие 
Фън каза, че прекъсване-
то на връзките между Ки-
тай и САЩ е най-големи-
ят риск, а конфронтация-
та между двете страни е 
най-голямата заплаха за си-
гурността. Както отбеля-
за посланикът, всеки кон-
фликт или конфронтация 
между Китай и САЩ няма 

да има победител, а само 
ще се превърне в катастро-
фа за света. Единствени-
ят правилен избор за двете 
страни е съвместна борба с 
глобалните проблеми и до-
насяне на повече дивиденти 
от мир и развитие на све-
та, подчерта Сие Фън, ци-
тиран от Радио Китай за 
чужбина.

В отговор на тези, кои-
то сега се опитват да клеве-
тят китайската икономика, 
дипломатът посочи, че ка-
то клевети другите, човек 
не може да стане по-добър 
и светът ще бъде по-прос-
периращ само ако КНР се 
развива последователно. 
Той посочи, че представи-
телите на бизнеса са важни 
„заинтересовани страни“ 
в китайско-американски-
те отношения. 

Дипломатът ги призо-
ва да продължат да играят 
ролята на свързващо звено 
на китайско-американско-
то приятелство и сътруд-
ничество, да положат всич-
ки усилия за задълбочаване 
и разширяване на обмена 
и сътрудничеството между 
двете страни и да развиват 
устойчиво китайско-амери-
канските отношения.

Посланикът изтъкна, че 
една от важните му задачи 
е да намери поддръжници 
за развитието на отноше- 
нията между Китай и 
САЩ, да намали разли-
чията и противоречията, 
да разшири диалога и съ-
трудничеството, така че 
съвместно да върнат ки-
тайско-американските от-
ношения в правилния път 
и преместете ги напред.  

„Занапред трябва да про-
дължим да предприемаме 
конкретни стъпки, колко-
то и малки да изглеждат“, 
каза Сие Фън. 

Той предложи и двете 
страни да се стремят към 
по-видими и осезаеми ре-
зултати от сътрудничество-
то и да внесат повече по-
ложителна енергия в двус-
транните отношения, като 
коригиране на препоръките 
за пътуване до Китай, ак-
туализиране на двустранно-
то споразумение за сътруд-
ничество в областта на на-
уката и технологиите, про-
веждане на диалога на ви-
соко равнище между Ки-
тай и САЩ, по въпросите 
на туризма, както и улесня-
ване на визовите и гранич-
ните процедури за гражда-
ните на двете страни.

Посланикът на КНР в САЩ призовава да не се 
прекъсват връзките между Китай и САЩ

Америка не гледа рационално  
на технологичния напредък на Китай

Сие Фън,  
посланик на 
КнР в САЩ: 
единственият 
правилен избор за 
двете страни е 
съвместна борба 
с глобалните 
проблеми и 
донасяне на повече 
дивиденти от 
мир и развитие на 
света

Н
еотдавна в Юж-
на Африка се 
проведе 15-ата 
среща на лиде-
рите на БРИКС 
и в момента една 

от най-обсъжданите теми е 
разширяването на органи-
зацията. Според информа-
ция от РЮА повече от 40 
страни са изразили желание 
да се присъединят към нея, 
а над 20 от тях са подали 
официално молби.

Поглеждайки назад към  
историята на сътрудниче- 

ството в БРИКС, развитие-
то е най-дълбоката основа. 

Според данни на Меж-
дународния валутен фонд 
(МВФ) от 2001 до 2022 го-
дина делът на страните от 
БРИКС в световния БВП е 
нараснал от 8,4 процента на 
25,8 процента, докато през 
същия период делът на Г-7 
е спаднал от 64,6 процента 
на 42,9%. 

Струва си да се спомене, 
че след „Годината на Ки-
тай“ в БРИКС през 2022-ра  
сътрудничеството между 

страните в организацията 
постигна ползотворни ре-
зултати. 

По данни на МВФ през 
2022 година общата търго-
вия със стоки на петте стра-
ни от БРИКС е достигнала 
около 9,2 трилиона щатски 
долара, което е ръст от 7,8 
процента спрямо предход-
ната година. 

Сред тях общата търго-
вия на стоки между пет- 
те държави е била на 
стойност 1,14 трилиона 
щатски долара, което е 

увеличение от 13,3 процента  
спрямо година по-рано.

През годините, въпреки 
че западните държави про-
дължават да рекламират т. 
нар. теория за избледнява-
не на БРИКС и теория за 
колапса на БРИКС, факти-
те доказват, че все повече 
и повече страни от целия 
свят се надяват да отворят 
„вратата на БРИКС“ и да 
участват в механизма за съ-
трудничество.

Защо все повече страни се надяват да отворят 
„вратата на БРИКС“

По данни на МВФ 
през 2022 г. общата 
търговия със 
стоки на петте 
страни от БРиКС 
е достигнала 
около 9,2 трилиона 
щатски долара, 
което е ръст  
от 7,8 процента 
спрямо предходната 
година 
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До септември 2020 г. в 
Китай като цяло са били 
произведени 5 милиона 
превозни средства с нови 
енергийни източници. 
Това е крайъгълен 
камък за индустрията, 
защото именно от 
тази точка започва 
изключително резкият 
растеж на сектора. 
До февруари 2022 г. 
(по-малко от година 
и половина по-късно) 
общото производство 
на електрически 
автомобили в страната 
вече надхвърля 10 
милиона. А вече година 
и пет месеца по-късно 
този брой надхвърля 
границата от 20 милиона.

зян Дзян, изсле-
довател в Ин-
ститута по ин-
дустриална ико-
номика към Ки-
тайската акаде-

мия по макроикономика, 
заяви, че разработването 
на превозни средства с но-
ви енергийни източници в 
Китай „набира скорост“, а 
мащабът на производство-
то и продажбите е на пър-
во място в света за 8 по-
следователни години. Като 
стратегическа нововъзни-
кваща индустрия с най-си-
лен растеж и най-добър им-
пулс на развитие, електри-
ческите автомобили игра-
ят все по-важна роля в на-
сърчаването на качество-
то и ефективността на ки-
тайската икономика.

През 2012 г. Държавни-
ят съвет на Китай издаде 
„12-ия петгодишен план“ - 
национален стратегически 
план за развитие на ново-
възникващите индустрии. 
През следващите десет го-
дини производството и про-
дажбите на превозни сред-
ства с нови енергийни из-
точници в Китай нарасна 
изключително бързо. Спо-
ред данни на Китайска-
та асоциация на произво-
дителите на автомобили 
през първите седем месе-
ца на 2023 г. Китай е изне-
съл 636 000 електрически 
превозни средства, което е 
увеличение от 1,5 пъти на 
годишна база. Това пости-
жение накара обема на из-
носа на автомобили от Ки-
тай да надмине Япония за 
две последователни триме-
сечия, с което страната ве-
че се нарежда на първо мяс-
то в света.

Дзян Дзян посочи още, 
че превозните средства с но-
ви енергийни източници не-
прекъснато помагат на Ки-
тай да стабилизира и разши-
ри чуждестранните инвес-
тиции по силата на пълната 

си индустриална екология, 
относително пълна и на-
деждна локализирана ве-
рига за доставки и дълго-
срочна и стабилна подкре-
па на индустриалната поли-
тика. Глобални водещи ав-
томобилни компании като 
BMW, Volkswagen и Tesla са 
оптимисти за китайския па-
зар и са извършили много-
канално, многомоделно и 
дългосрочно съвместно из-
следване и развитие и стра-
тегическо сътрудничество.

Новите енергийни пре-
возни средства в Китай пре-
търпяха значително разви-
тие, но потенциалът далеч 
не е изчерпан. По мнение-
то на Дзян Дзян последни-
те статистически данни за 
производство на електри-
чески автомобили, продаж-
би, стойност на продукци-
ята и други показатели са 
само върхът на айсберга 

Д

на развитие в Китай съ-
що привлича вниманието. 
Дзян Дзян вярва, че разра-
ботването на нови електри-
чески превозни средства а 
и други автомобили с ино-
вативни енергийни източ-
ници не се движи само от 
непрекъснатото предлага-
не на технологични инова-
ции и иновации на бизнес 
моделите, но и от силното 
търсене на пазара за по-еко-
логични, по-интелигентни, 
по-рентабилни модели. Уни-
калните предимства на ог-
ромният пазар на Китай те-
първа ще представя своите 
положителни влияния вър-
ху развитието на сектора. 

Дзян Дзян добавя още, 
че до 2022 г. пазарният дял 
на превозни средства с но-
ви енергийни източници в 
Китай ще се увеличи до 
25,6%, а глобалните про-
дажби ще възлизат на по-
вече от 60%. През първи-
те седем месеца на тази го-
дина 86% от продажбите 
на електрически превозни 
средства в Китай са реали-
зирани на вътрешния па-
зар (3,89 милиона едини-
ци), което е увеличение от 
32,5% на годишна база. 

А останалите 14% са 
продадени на задгранич-
ните пазари (636 000 еди-
ници), нарастване на годиш-
на база от 1,5 пъти. Това 
показва, че когато вътреш-
ният пазар се насища, ки-
тайската автомобилна ин-
дустрия е започнала да по-
казва все по-силна конку-
рентоспособност на между-
народните пазари по сила-
та на конкурентните пре-
димства на своите проду-
кти и услуги.

може да доведе до 2,64 юа-
на добавена стойност в 
свързаните индустрии на-
горе и надолу по верига-
та. Съотношението на за-
етостта между автомобил-
ната индустрия (включител-
но компаниите за авточас-
ти) и свързаните индустрии 
е 1:7. На базата на превоз-
ни средства с традиционно 
гориво, електрическите ав-
томобили допълнително на-
слагват индустрии като ди-
гитални платформи, енер-
гийни операции, обществе-
ни имоти и дори недвижи-
ми имоти. Преките и косве-
ни приноси на тяхното раз-
витие към свързани индус-
трии, макроикономиката и 
най-вече ефектът върху за-
етостта е по-силен.

Ролята на превозните 
средства с нови енергий-
ни източници в процеса на 
изграждане на нов модел 

на огромната индустриал-
на екосистема на сектора 
за превозни средства с нови 
енергийни източници.

Според нейния ана-
лиз, в сравнение с превоз-
ните средства с двигател 
с вътрешно горене (ДВГ), 
най-голямото предимство 
на електрическите автомо-
били за потребителите се 
крие във високата произ-
водителност на разходите 
и новото изживяване при 
шофиране. За да увеличат 
максимално предимства-
та в тази област, произво-
дителите на превозни сред-
ства с нови енергийни из-
точници не пестят усилия 
за иновации на продукти-
те и услугите.

Дзян Дзян посочва, че 
множество проучвания по-
казват, че за всеки 1 юан 
добавена стойност в авто-
мобилната промишленост 

Електрическите автомобили  
на Китай дават тласък за развитие  
на икономиката с нова енергия

през тази година китайското правителство е 
продължило да оптимизира фискалните мер-
ки в подкрепа развитието на бизнеса и реал-
ната икономика, показват официални данни. 
Новото възстановяване, намаления и отсроч-
ки на данъци и такси възлиза на 1,05 трилио- 

на юана (145,86 милиарда долара) през първите се-
дем месеца на 2023 г., каза на пресконференция в 
четвъртък Ло Тиеншу, служител на Държавната да-
нъчна администрация. 

Бяха въведени набор от политики в подкрепа на 
предприятията да преодолеят трудностите, а префе-
ренциалните данъчни политики за микро- и малки-
те фирми и самостоятелно заетите домакинства бя-
ха удължени до края на 2027 г., а повече корпоратив-
ни разходи за научноизследователска и развойна дей-
ност ще бъдат приспадани от данъците, добави той.

Заместник-министърът на финансите Уан Донуей 
каза на пресконференцията, че технологичните ино-
вации, реалната икономика и по-специално микро-, 
малките и средните предприятия са получили силна 
подкрепа за развитие. От освобождаването от ДДС 

за дребните данъкоплатци до разширяване на нама-
лената наполовина индивидуална данъчна ставка за 
включване на повече самостоятелно заети домакин-
ства, тези политики се оказаха целенасочени и ефек-
тивни, каза Уан.

И

Китай продължава да оптимизира фискалните  
мерки в подкрепа на бизнеса и реалната икономика
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Кой иска да сее раздори в Г-20  
и кой търси сътрудничество и солидарност

Лидерите на най-големите 
двадесет икономики 
в света се събраха в 
индийската столица Ню 
Делхи за традиционната 
среща на Г-20, която обаче 
този път е белязана от 
неспокойна геополитическа 
среда и опити за 
разделение, насочени 
особено срещу страните 
от т. нар. Трети свят. 
Руско-украинската война, 
глобалното икономическо 
възстановяване, 
хранителните кризи и 
разбира се, климатичните 
промени са сериозни теми 
за дебати.

дин положителен факт, 
че Африканският съюз 
се превръща в постоянен 
член на Г-20, с което при-
съствието на т. нар. Трети 
свят се разширява и ба-

лансът на мнения, подходи и пози-
ции се разширява в организацията. 

Особени усилия  
за това фактическо разширяване на 
Г-20 до Г-21 е положила Китайската 

народна република. 
Говорителката на китайското МВнР 
Мао Нин заяви например, че „Ки-
тай е първата страна, която изрично 
изказа подкрепата си за членството 
на Африканския съюз в Г-20“.

По-късно китайската позиция по-
лучи единодушна подкрепа от све-
товните икономики и днес член-
ството на Африканския съюз, ре-
дом впрочем до Европейския съюз, 
в Г-20 е факт.

За съжаление, по много теми ня-
ма никакво единство и разбирател-
ство между най-големите светов-
ни икономики. И това е продукт 
на конкретните политики на някои 
сили, които се опитват да сеят раз-
дори и да вбиват клин в Г-20 и дру-
ги международни формати, за да се 
възползват от това при нереалис-
тичните си стремежи за хегемония.

Но виждаме, че покрай Г-20 има и 
друга тенденция, която е много по-по-
ложителна. Китайският премиер  
Ли Цян призова страните от форма-
та да се придържат към принципи-
те на солидарност и сътрудничест-
во, както и да засилят координаци-
ята на макроикономическите поли-
тики, за да дадат импулс за иконо-
мически растеж и възстановяване.

Ли Цян, в духа на идеята на 
президента Си Дзинпин за 

„общност на споделена съдба“, 
заяви, че съдбата на човечеството е 

взаимносвързана и всички страни 
трябва да се уважават, 

да търсят това, което ги обединява, 
оставяйки на заден план различия-
та. И разбира се, според китайския 
премиер страните трябва да живеят  
в мир заедно. От гледна точка на 
Пекин, на фона на глобалните 
предизвикателства нито една стра-
на не може да просперира и да се 

Е
развива сама – само единство и со-
лидарност могат да водят човечест-
вото по правилния път, както зая-
ви каза Ли Цян.

Китайският премиер призова 
страните от Г-20 да се придържат 
към първоначалните стремежи и 
към единството, да поддържат от-
говорностите си за мир и развитие. 
Този призив идва в подходящ мо-
мент, защото, както виждаме, ми-
рът е застрашен не само в Източна 
Европа, но и дори на глобално ниво, 
а развитието се възпрепятства как-
то от тежката икономическа ситуа-
ция след Ковид, така и от егоистич-
ни действия и аспирации на отдел-
ни страни, сред които едностранни 
санкции или например протекцио-
нистки мерки, ограничаващи ико-
номическата свобода и сътрудни-
чеството.

На теория Г-20 е създадена, за да 
се справя с глобалните икономиче-
ски кризи, да дискутира и коорди-
нира общи действия за разрешава-
нето на онези проблеми, които ка-
саят цялото човечество, както и да 
насърчава икономическото разви-
тие. За съжаление обаче, консенсусът 
между държавите е все по-малък, 
има сериозни различия – особено 
след началото на войната в Украй-
на, както и заради опитите на Съ-
единените щати да разделят света 
на „демокрации“ и „автокрации“. 

Сериозен проблем е, че САЩ  
се опитват да „сдържат“ Китай,  

да „наказват“ Русия 
и по този начин притискат редица 
страни – членки на Г-20, да се отка-
жат от своите икономически и на-
ционални интереси в полза на по-
литиката на „сдържането“ и факти-
ческата нова студена война.

В резултат на тези реално подрив-
ни действия многостранният ме-
ханизъм за справяне с глобални-
те предизвикателства днес е изпра-
вен пред сериозен риск. Нещо по-
вече, форматът Г-20, който създа-
ваше една обща платформа за ди-
алог и работа между т. нар. Тре-
ти свят (или по-правилно Глоба-
лен юг) и развитите западни ико-
номики, днес въобще е заплашен от 
неефективност и дори фактически 
разпад именно заради гореописаните  
действия на Вашингтон.

Но все пак Г-20 остава ключова 
платформа за международно 

сътрудничество 
и адресиране на глобалните пробле-
ми – икономическото възстановява-
не, глада в бедните африкански стра-
ни, климатичните промени, поддър-
жането на мира и други. Все по-го-
ляма е ролята на Китай, на афри-
канските страни, на държави като 
Турция, които са съюзници на Запа-
да, но провеждат суверенна полити-
ка и работят с Изтока и Юга, как-
то и разбира се, на Индия. 

В този смисъл е факт,  
че Г-20 вече не се доминира  

от Запада 
и от западния дневен ред, което е по-
зитивно развитие в посока на меж-
дудържавното равенство.

Това е нещо, което пречи на Съ-
единените щати и по-точно на мал-
ка група от ястреби във Вашингтон, 
които си въобразяват, че могат да 
си възстановят контрола над гло-
балните механизми за управление 
и международни отношения, вби-
вайки клин между Глобалния юг, 
Европа, Русия, Китай и създавайки 
нова конкуренция между великите 
сили и нова студена война.

Но за изненада на външнополи-
тическия естаблишмънт на САЩ, 
Глобалният юг не играе повече та-
зи игра. 

Така например общата  
лидерска декларация на Г-20  
не осъди Русия за войната в 
Украйна, както искаха САЩ, 

а вместо това направи най-разум-
ното и правилно нещо – призова за 
въздържане от употреба на сила и 
за мир. Реалността е, че Глобалният  
юг иска мир, още повече че мирът 
ще обезпечи безопасните доставки 
на зърно, храни и торове от Украй-
на и Руската федерация за афри-
канските страни и не само, за кои-
то това е въпрос на живот и смърт.

Обратното, американският под-
ход за осъждане на Русия нямаше 
да доведе до нищо позитивно. На-
против, както фактологията досега 
показва, подходът на някои ястре-
би във Вашингтон води до допъл-
нителна ескалация на руско-укра-
инския конфликт, вместо Москва 

и Киев да седнат на масата за пре-
говори – нещо, което отдавна се го-
вори от неутрални страни като Ки-
тай и не само.

Китайският премиер Ли Цян, из-
разяващ именно подхода за много-
странно сътрудничество и адекватно 
глобално управление, заяви от своя 
страна, че Китай ще задълбочава ре-
формите и ще разширява отваряне-
то, за да насърчи висококачествено 
развитие и китайски модел на мо-
дернизация.

Освен това той увери другите ли-
дери на срещата, че Китай вижда 
позитивни тенденции и изгледи за 
развитието си, което ще внесе нов 
импулс за глобалното икономиче-
ско възстановяване и устойчивото 
развитие. Това е естествено, тъй ка-
то говорим за най-голямата иконо-
мика по БВП ППП и втора по но-
минен БВП, която се движи от 1,4 
милиарда граждани.

„Готови сме да протегнем ръце на 
всички страни, за да направим 

по-големи усилия и да допринесем 
повече за нашата обща Земя, 

общ дом и за общата съдба на 
човечеството“, заяви още Ли Цян, 

напълно в духа на идеята на Си 
Дзинпин за глобална общност на 

споделената съдба.
И понеже явно за Китай това не е 
просто реторика, страната показ-
ва, че независимо какви различия 
има със страни като Индия, Пекин 
е способен да работи на пълни обо-
роти с Ню Делхи. Ето защо индий-
ският представител Амбитаб Кант 
заяви, че Китай „има конструктив-
на роля на Г-20“. Това е гласът на 
самата Индия, който очевидно ня-
ма нищо общо със западната рето-
рика за индийско-китайско проти-
вопоставяне, която явно има за цел 
да сее раздор между двете най-го-
леми страни в Азия.

Индия и Китай, вместо да си 
пречат и да се ангажират в 
безсмислена студена война 

заради някои спорове, които имат 
помежду си, явно предпочитат да 
се фокусират на многостранната 

дипломация, 
качественото глобално управление 
и големите съвместни проекти, кои-
то трябва да доминират диплома-
тическия дискурс, вместо геополи-
тическите конфликти. Това не оз-
начава, че спорните моменти меж-
ду Ню Делхи и Пекин са решени – 
със сигурност отношенията между 
двете страни могат да се подобрят 
значително тепърва, но със сигур-
ност Индия осъзнава, че трети стра-
ни се опитват да я използват като 
таран срещу Китай, което е пагуб-
но за самите индийци.

Въпреки всички опити за раз-
деление и нова студена война, оче-
видно все още Г-20 може да прео-
долява конфликтите и да гаранти-
ра принципите на икономическата 
взаимносвързаност, интеграция и си-
гурност, както посочи и китайският 
премиер в Ню Делхи. Предстои да 
видим дали многостранната дипло-
мация и сътрудничество ще надде-
леят или светът все пак ще се раз-
дели на блокове, от което човечест-
вото само ще загуби...
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Шанхай при голям инте-
рес бяха представени но-
вите сгъваемите смарт-
фони Find N3 Flip на 
Oppo. Китайските про-
изводители на смартфо-

ни помагат за увеличаване на по-
пулярността на сгъваемите теле-
фони в световен мащаб, тъй като 
непрекъснато експериментират с 
нови функции, за да отговорят на 
изискванията на потребителите на 
фона на иновациите в технологии-
те на комуникационната техника, 
коментираха експерти, цитирани 
от China Daily. 

Том Канг, директор в 
Counterpoint research company, обяс-
ни: „В момента сгъваемите смарт-
фони остават ниша. Но това е ва-
жен сегмент за марките, които ис-
кат да запазят лидерство в инова-
циите и първокласно пазарно при-
съствие“. Консултантската ком-
пания прогнозира, че глобални-
те доставки на сгъваеми телефо-
ни се очаква да достигнат 101,5 
милиона броя през 2027 г. от 18,6 
милиона броя през 2023 г. Регио-
налните производители, особено 
Китай, отговаря на нарастващото 
желание на потребителите да ку-
пуват сгъваеми устройства, което 
ще спомогне за запазването на рас-
тежа на доставките, се отбелязва 
в доклад на Counterpoint. Конг из-
тъкна, че китайските производи-
тели на смартфони са много ак-
тивни, особено на вътрешните си 

В

Голям интерес към новия китайски сгъваем 
смартфон Find N3 Flip на Oppo

пазари, като Китай се очертава ка-
то най-големия пазар на сгъваеми 
смартфони в световен мащаб през 
миналата 2022 година.

Представеният в Шанхай от 
Oppo най-нов сгъваем смартфон 
„мида“, включващ тройни камери, 
показва стремеж да се внесат висо-
кокачествени мобилни изображе-
ния в сгъваемите телефони. Това 
се случва, след като Find N2 Flip 
на Oppo стана модел номер 1 сред 
сгъваемите смартфони „мида“ в 
Китай през първото полугодие, с 
пазарен дял от 13,1%, казаха от из-
следователската фирма Counterpoint 
research company. Find N3 Flip може 
да се похвали с камери Hasselblad, 

отбелязвайки голямо надграждане 
в сравнение с предния модел, а съ-
що има актуализиран 48-мегапиксе-
лов ултраширок модул и 32-мега-
пикселов обектив. Основната ка-
мера е 50-мегапикселова единица.

Пийт Лау, главен директор на 
производствения отдел на Oppo, 
посочи, че моделът Find N3 Flip 
от новото поколение смартфони е 
единственият малък сгъваем смарт-
фон, който може да служи като 
телефон, водещ във всички аспе-
кти, включително надеждност на 
вътрешния екран, живот на бате- 
рията, комуникационни възмож-
ности, външен екран екология, сни-
мане и зареждане.

Представянето на моделът Find 
N3 Flip от новото поколение смарт-
фони става на фона на засилената 
конкуренция сред производители-
те на смартфони на глобалния па-
зар на сгъваеми устройства при аг-
ресивното разширяване на целевия 
пазар, изтъкват експерти.

Очаква се китайският пазар на 
сгъваеми устройства да продължи 
да расте до края на 2023 г., главно 
поради признаването от китайските 
потребители на сгъваемите смарт-
фони като първокласни устройства, 
съчетано с непрекъснато и често 
пускане на нови подобни проду-
кти на вътрешния пазар в Китай, 
отбелязва China Daily.

През първата половина на годи-
ната Xiaomi, Honor, Vivo и Samsung 
също пуснаха нови сгъваеми моде-
ли смартфони, за да привлекат по-
требители, като някои от тези ком-
пании полагат амбициозни усилия 
за разширяване на присъствието си 
на задграничните пазари.

Доставките на сгъваеми смарт-
фони в Китай са скочили със 173 
процента на годишна база до 1,26 
милиона единици през второ-
то тримесечие, съобщи фирмата 
за глобални пазарни проучвания 
International Data Corp. През първо-
то полугодие на 2023 година Китай 
е доставил 2,27 милиона сгъваеми 
телефона, отбелязвайки 102-про-
центов скок спрямо същия период 
на миналата година, съобщиха от 
International Data Corp.

Пекин интелигентната фабрика на „Сяо-
ми“ работи денонощно, а служители-
те не се намесват в производствените 
процеси. Може да се каже, че маши-
ните сами се справят с производство-
то и контрола на качеството. Само за 

година в Шанхай беше построена суперфабрика 
на „Тесла“, където също беше създадено напълно 
автоматизирано производство. Фабриката за хла-
дилници „Хайър“ в Циндао, провинция Шандун, 
предоставя уреди, направени по поръчка, използ-
вайки изкуствен интелект за създаване на дизайни. 
Всички тези „умни“ производства днес са в цен-
търа на вниманието, пише People‘s Daily онлайн.

Развитието на нов тип производство, базирано 
на интелигентни технологии, бързо набира ско-
рост. От тази година търсенето на трансформа-
ция и модернизация на китайските производстве-
ни предприятия непрекъснато се увеличава. 

В интелигентните фабрики отлично се вижда 
силата на технологията. Например фабриката за 
двигатели на Foton в технологичния парк в квар-
тал Чанпин произвежда над 600 двигателя всеки 
ден, но работници рядко се виждат тук. Във фа-
бриката на Li Auto в иновационния технологичен 
парк в Шуни роботите и оборудването, работещи 
с AI, вече заместват ръчния контрол на качество-
то. Производственият цикъл на ротационната сон-
дажна платформа в индустриалния парк Шанпин 
на Sany Group е съкратен от 1 месец на 1 седмица.

Според официалния представител на Минис-
терството на промишлеността и информатизация-
та на КНР Тао Цин към днешна дата в Китай са 
изградени почти 8000 дигитални работилници и 
интелигентни фабрики, сред които повече от 2500 
са завършили процеса на цифровата трансформа-
ция и са достигнали етап на зрялост, характери-
зиращ се с максимално възможно използване на 

производствения капацитет, а 209 производствени 
предприятия са признати за интелигентни демон-
страционни производства на международно ниво. 
След завършване на интелектуалната трансформа-
ция, цикълът на разработване на нови продукти 
в тези демонстрационни заводи е намалял сред-
но с 20,7%, ефективността на производството се е 
увеличила с 34,8%, броят на некачествени проду-
кти са намалели с 27,4%, а въглеродните емисии 
са намалени с 21,2%.

В Пекинската зона за икономическо и техно-
логично развитие до края на 2022 г. са въведени 
15 цифрови работилници и 16 интелигентни фа-
брики. Компанията за тежки машини Sany Group, 
производителят на храни Sanyuan, големият про-
изводител на електроника и компоненти BOE и 
други китайски компании са построили интели-
гентни фабрики. Със серия от модерни техноло-
гии и при липса на персонал не само се гаранти-
ра качество на продукта, но и значително се по-
добрява ефективността на производството.

арсоходът „Джужон“ и още 
девет патентовани изобре-
тения получиха наградата 
„Златен дизайн“ в град Уси, 
провинция Дзянсу.

„Джужон“ е част от ки-
тайската мисия за изследване на Марс 
„Тиенуън-1“. Той кацна на марсианска-
та равнина Утопия на 15 май 2021 г. 
Марсоходът носи името на бога на огъ-
ня в китайската митология. Той е ви-
сок 1,85 м, тежи 240 кг, а максимална-
та му скорост е 200 м/ч.

Сред другите наградени са вериж-
ният кран, който се използва широко 
в инженерното строителство, както и 
усъвършенстваният скенер за компю-
търна томография. Наградите за ки-
тайски патенти се връчват съвместно 
от Държавното управление за интелек-
туална собственост и Световната орга-
низация за интелектуална собственост 
от 1989 г. 

В

М

„Умното“ производство набира  
скорост с иновативни разработки

Марсоходът “Джужон” 
получи наградата 
„Златен дизайн“ 
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Сгушени в планините на провинция Фудзиен се намират множество 
групи от самостоятелни микроселища. Оформени като малки 
понички и разположени плътно една до друга, къщите на хората от 
малцинството хакка са идеално защитени от външния свят.

забележителноСти

ората хакка, ма-
кар и първона-
чално от Цен-
трален Китай, са 
мигрирали през 

последните 1000 години 
в планинските райони на 
Южен Китай. Като малцин-
ствена група, която трябва 
да се бори за ресурси и ра-
бота в немного благопри-
ятни условия, сплотеният 
народ хакка се нуждаел от 

свое място в новата тери-
тория. За защита и укреп-
ване на общността те съз-
дават вид къща, която мо-
же да побере цяла общност 
заедно. 

Някои от селата са вклю- 
чвали до 80 семейства и са 
били големи до 40 000 ква-
дратни метра. Като идеално 
защитими структури, мно-
го от земните постройки 
са оцелели през вековете. 

Най-известният клъстер е 
клъстерът Фудзиен тулоу.

Фудзиен тулоу 
се състои от 46 структури, 
построени между 15-и и 20-и  
век и разположени спо-
ред принципите на фън-
шуй сред чаени, тютюневи 
и оризови полета и обилни 
гори от бор и бамбук.

Стените на сградите са 
дебели до два метра и могат 

Х

Фудзиен Тулоу – древните кръгли  
домове в Южен Китай

да достигнат 18 метра висо-
чина. Отбранителните еле-
менти включват един-един-
ствен вход, железни порти, 
подземни тунели за бягство, 
прорези за оръжия под тъм-
ните керемидени покриви, 
кладенец, отделено място 
за резервен запас от зърно 
и добитък в случай на про- 

дължителен конфликт. 
Думата „тулоу“ се 

превежда на китайски 
като „глинена сграда“, 

но при строителството се 
е използвала много повече 
кал. Основите на конструк-
циите са съставени от мест-
ни речни камъни, а стените 

Затворената 
конструкция 
насърчава социалното 
взаимодействие

Фудзиен тулоу са построени 
според принципите на фъншуй
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В миналото сградите са 
функционирали като са-
мостоятелни малки сел-
ца и са били известни ка-
то „малък оживен град“. 

тях все още живеят хора – 
много от които са от ет-
нос хакка. 
Всички в сградата живеят 

напълно сплотено и 
равнопоставено. 

Стаите са еднакви, а за-
творената към външния 
свят конструкция насърчава 
социалното взаимодействие. 
Въпреки че отделните се-
мейства имат свои собст-
вени секции, жителите чес-
то се събират в двора за 

церемонии като поклоне-
ние на предците и сватби.

Има общо пет добре за-
пазени структури и те са 
част от по-голям обект на 
световното наследство на 
ЮНЕСКО.

Във Фудзиен и Гуандун 
все още съществуват повече 
от 35 000 укрепени сгради, 
които могат да бъдат оби-
колени и посетени свобод-
ни от туристи.

страниците подготви  
Галина Крумова

са направени от фина ута-
ена кал, добита от оризови 
полета, подсилена с бамбу-
кови пръти. 

Въпреки че са сходни по 
оформление, всяка къща е 
посвоему уникална.

Сградата Юнчан 
(Yuchang), построена през 
1308 г., е най-старата и най- 
високата и е известна със 
своите наклонени колони, 
някои от които са под ос-
тър ъгъл от 15 градуса. 

Сградата Хъгеи 
(Hegui Earthen) е най-голя-
мата правоъгълна сграда с 
площ от близо 3600 квадрат-
ни ярда. 

Сградата Чънци 
(Chengqi) е най-масивната 
по размер, с приблизител-
но 400 стаи.

Вътрешността на всяка 
сграда е разделена на раз-
лични места за живеене, за 
съхранение на храна, за хра-
мове, за оръжейно хранили-
ще и други. Фиджиян Тулоу 
представлява идеално съче-
тание между конструкция и 
пространство, между чове-
ка и околната среда.

Противно на очакваното, 
стаите са топли през зи-
мата и хладни през лято-
то. Те са добре осветени и 
имат отлична вентилация. 

Тулоусите са изключително 
устойчиви на земетресения.

Въпреки че много от 
тулоусите са отворени за 
обществено посещение, в 

Юнчан тулоу

Хъгеи тулоу Четирите концентричне 
пръстена на Чънци тулоу

Клъстер Хъкън тулоу

Всички стаите гледат към 
вътрешния двор и имат 
широки тераси
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Екологичното проектиране  
на железопътната линия  
Момбаса – Найроби 

Железопътната линия Момбаса – Найроби, 
която беше построена от китайска фирма 
през 2017 г., минава през резервати за 
диви животни като Национален парк 
“Найроби” и Национален парк “Цаво” и 
затова бе проектирана съобразно най-
строгите изисквания за опазване на 
околната  среда. 
След изследване на жизнените навици и 
миграционните пътища на дивите животни, 
бяха създадени общо 14 мащабни прохода 
за диви животни и 79 моста по цялата 
линия на железопътната линия Момбаса 
– Найроби. Предвидени бяха мерки 
и за намаляване на шума, както и за 
опазването на манговите гори в Момбаса.

източнокитайската провинция Дзянсу 
заема важно място в реформите, 
отварянето и социалистическата 
модернизация на Китай, като създава 
повече от 10% от икономическия 
капацитет на страната върху 1% от 
площта и 6% от населението на страната. 

а 5 март, деня 
на откриването 
на първата сесия 
на 14-ото общо-
китайско събра-
ние на народни-

те представители, генерал-
ният секретар Си Дзинпин 
участва в дискусия с депу-
татите от Дзянсу и призо-
ва провинцията да се стре-
ми да запази водещото си 
място във висококачестве-
ното развитие на страната. 

Четири месеца по-къс-
но, между 5 и 7 юли, Си 
Дзинпин бе в градовете Су-
джоу и Нанкин, като това 
бе четвъртото му работно 
посещение в провинцията, 
след като бе избран за пар-
тиен и държавен ръководи-
тел. По време разговори-
те и срещите там той зая-
ви, че Дзянсу трябва да бъ-
де пример за насърчаване 
на модернизацията в ки-
тайски стил и да се пре-
върне в „силна, богата, кра-
сива и могъща“ нова про-
винция. 

Първото място, което Си 
Дзинпин посети в Суджоу, 
бе местната промишлена 

зона, създадена по спора-
зумение за сътрудничество 
между Китай и Сингапур. 
През изминалите 30 годи-
ни предишните оризища и 
рибарниците тук отстъпиха 
място на високотехнологи-
чен промишлен парк, в кой-
то днес работят около 2500 
големи компании, включи-
телно 62 листвани на бор-
сата, а търговският стоко-
обмен с чужбина е 1,5 три-
лиона долара. Благодарение 
на тези показатели Суджоу-
ската промишлена зона за 
седма поредна година про-
дължава да е на първо мяс-
то в класацията на иконо-
мическите зони от нацио-
нално значение. 

На 7 юли, след като из-
слуша презентация за раз-
витието на провинцията, 
Си Дзинпин посочи, че 
Суджоуският промишлен 
парк действително е в чел-
ните редици по отношение 
на технологичните инова-
ции и висококачественото 
развитие. „Трябва да отбе-
лежа, че това, което видях, 
ми дава увереност в техно-
логичната самостоятелност. 

Н

Стъпка  
по стъпка към 
модернизацията  
в китайски стил

последно време City Ride 
(градско колоездене) се 
превърна в ново увлече-
ние за много млади хо-
ра в градовете. Те раз-
полагат с професионал-

на екипировка и обикновено ка-
рат своите велосипеди сами или в 
групи от трима или петима. Тези 
млади хора са уникален пейзаж за 
градовете.

Сяо Джан е от Уънджоу. Той е 
наскоро завършил студент, който 
започва работа в компания в град 
Нинбо. Къщата, която наема, се 
намира на около 8 километра от 
фирмата и той обикновено разчи-
та на метрото, за да стигне до ра-
бота. Преди три месеца обаче си 
купува професионален велосипед и 
започва да кара из града в свобод-
ното си време и през уикендите.

Въпреки че е прекарал четири 
години в университета в Нинбо, 
той все още не познава много час-
ти на града. Затова всеки уикенд с 
колелото си ходи до места, на кои-
то не е бил досега. Градските му 

В
Градското колоездене се превърна  
в нова любима дейност на младите хора

съм общителен, от друга, се чувст-
вам по-комфортно сам. Сега удо-
волствието ми от карането е, че 
мога да нося статив на кормило-
то и да отида на място, където да 
снимам видеоклипове със залези-
те и изгревите“, казва той.

В сравнение с бягането или раз-
ходките в града, градското колоез-
дене е по-взискателно по отноше-
ние на оборудването. Според дан-
ни за потребителите от платформи 
за електронна търговия, в сравне-
ние със същия период на минала-
та година продажбите на различ-
ни видове велосипеди са се увели-
чили с 56%; а на каски и екипи-
ровка за колоездене и други аксе-
соари – със 76%. Сред тях продаж-
бите на шосейни велосипеди са на-
раснали най-бързо, като увеличе-
нието е с над 180%.

Колоезденето е форма на заба-
вление от много години, но в дне-
шен Китай все повече хора преот-
криват удоволствието от него, като 
чрез City Ride много младежи съз-
дават добри приятелства.

разходки с велосипеда не се огра-
ничават само до централните час-
ти на града. „Един уикенд отидох 
с колелото до предградията. Изми-
нах почти 100 км в двете посоки, 
което ми отне около четири часа 
и половина“, казва Сяо Джан. Той 
публикува целия изминат маршрут 
в социалните мрежи чрез записа на 

спортния му часовник и получава 
много похвали от приятелите си.

В момента споделя квартира с 
няколко свои състуденти и поня-
кога карат заедно велосипедите си. 
Въпреки че участва и в някои гру-
пови занимания, Сяо Джан призна-
ва също, че сякаш повече му харес-
ва да кара сам. „От една страна, 

Научно-технологичната мо-
дернизация е ключ за мо-
дернизацията в китайски 
стил“, посочи той. 

През юни, на семинар за 
културното наследство Си 
Дзинпин говори за първи 
път обстойно по темата за 
изграждане на „съвремен-
на култура на китайската 
нация“. 

Месец по-рано той бе в 
Суджоу, където се запозна с 
мерките за опазване на ис-
торическите паметници и 
културното наследство, ка-
то посочи, че изграждане-
то на „съвременна култура 
на китайската нация е необ-
ходимото изискване за осъ-
ществяването на модерни-
зация в китайски стил, как-
то и важно съдържание на 
социалистическата духов-
на култура“. 

Суджоу има история от 
повече от 2500 години и е 
един от китайските градо-
ве, където наследството се 
съхранява най-ревностно. 

На 6 юли сутринта Си 
Дзинпин дойде в културна-
та зона на града „Пиндзян“ 
и се спря пред карта от ди-
настия Южна Сун (12-и – 
13-и век), показваща очер-
танията древния Суджоу. 
След това държавният ли-
дер се разходи по калдъръ-
мения път. 

В един от магазини-
те Си Дзинпин се срещ-
на с Лу Дзиен‘ин, наслед-
ничка на майстори на су-
джоуска бродерия. Лу Дзи-
ен‘ин практикува суджоу-
ската бродерия повече от 30 
години и с гордост показва 
на Си Дзинпин две творби, 
които е изработила с май-
ка си и дъщеря си. 

„Колко време е нужно да 
бъде изработена една така-
ва бродерия?“, поинтересу-
ва се Си Дзинпин. „За ня-
кои трябва цяла година“, от-
говаря Лу Дзиен‘ин, а дър-
жавният лидер заключава 
емоционално: „Това показ-
ва колко е силно нашето 

наследство. Такива умения 
показват упоритостта, тър-
пението и решителността 
на китайците, което е част 
от духа на нашата нация“.

В друг магазин за кул-
турните продукти Си Дзин- 
пин пита собственика кои 
са най-продаваните стоки, 
каква е цената и как вър-
ви бизнесът. 

По това време, на мал-
кия площад до улицата под 
големите камфорови дърве-
та местни жители и туристи 
пият чай и се наслаждават 
на пиеса от известния мес-
тен театър „Пинтан“. 

„На Небето има Рай, а 
на Земята – Суджоу и Хан-
джоу. В града има паркове и 
градини, а извън него кра-
сиви реки…“ е част от нара-
тива в пиесата „Красивият 
Суджоу“. Си Дзинпин пър-
ви аплодира и казва: „Щаст-
лив е човекът, който живее 
в такъв град, заобиколен от 
исторически и културни за-
бележителности“. 
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Фестивалът на киселото мляко  
се превърна в символ на приятелството 
между България и Китай

които „Брайт Деъри“ во-
деха всяка година, усещаха 
топлината на българското 
гостоприемство и си тръг-
ваха, отнасяйки в сърца-
та си част от сърдечността 
на хората от Момчиловци. 
„Брайт Деъри” чрез продук- 
та си Momchilovtsi популя-
ризира името на селището 
в Китай, като му даде ки-
тайското име „Мосилиан”. 

Фестивалът на киселото 
мляко се превърна в мост 
на приятелството и връзка-
та между културните тра-
диции на Китай и Бълга-
рия, който ние нарекохме 
„Новия път на коприната“. 
За съжаление, COVID-19 ни 
принуди временно да зам-
разим проектите си, но сега 
отново продължаваме тра-
дицията и вече замисляме 
нови, още по-интересни мо-
менти. Към вече познатия 
продукт Momchilovtsi, тази 
година ние представихме за 
пръв път един нов продукт – 
Пробиотик MosiBiotic, кой-
то е плод на дългогодиш-
на научна изследователска 
работа на основата на спе-
циално селектирана проби-
отична бактерия Лактоба-
цилус Булгарикус RM1. Тя 
съдържа над 100 млрд. жи-
ви бактерии и е създадена 
в планината на дълголети-
ето Родопи. Нашето посла-
ние се изразява в това, че 
екологична храна е нашето 

– Г-н Тодоров, Фестива-
лът на киселото мляко, кой-
то е свързан с традицията 
и културата на страната, 
вече е доказал значението 
и известността си в много 
страни на света. моля да 
ни разкажете повече за та-
зи инициатива и като гла-
вен организатор на събити-
ето през настоящата годи-
на, и като ръководител на 
Българския център за раз-
витие, инвестиции и тури-
зъм в Китай.

– Фестивалът на кисе-
лото мляко 2023 г. в село 
Момчиловци се организира 
за 6-и пореден път. Начало-
то поставихме през 2015 г.  
като съвместен проект 
между Българския център 
за развитие, инвестиции 
и туризъм в Китай и ки-
тайската компания „Брайт 
Деъри” от Шанхай, коя-
то произвежда популярния 
на китайския пазар млечен 
продукт Momchilovtsi. Парт-
ньорството ни с „Брайт 
Деъри“ започва през 2010 
г., а през 2012 г. официална 
делегация от „Брайт Деъри“ 
посети селото и тогава съв-
местно обявихме, че ще ра-
ботим за популяризиране-
то на Момчиловци в Китай. 
През всичките тези години 
Фестивалът се организира 
под патронажа на Минис-
терството на туризма.

Работата по този проект 
винаги е била удоволствие 
за всички, които участвахме 
в него. Гостите от Китай, 

В продължение на три дни прекрасното българско село Момчиловци, в сърцето 
на планината Родопи, беше домакин на 6-ия фестивал на киселото мляко. 
Гостите на събитието станаха свидетели на изложените от различни 
производители млечни продукти, дегустираха домашно приготвени млечни 
продукти и родопски кулинарни специалитети, под звуците на красивия 
родопски фолклор. на фестивалната сцена през всичките дни се изявяваха 
различни български фолклорни групи, а вечерите бяха запазени за разнообразни 
концертни програми. Събитието е под патронажа на Министерството на 
туризма и е организирано от Българския център за развитие, инвестиции и 
туризъм в Китай, „Деми Травел“ еООД и китайската компания „Брайт Деъри”,  
с активната подкрепа на Областна администрация – Смолян, община Смолян  
и село Момчиловци.

– По традиция фести- 
валът се организира под па-
тронажа на Министерството 
на туризма, с активната под-
крепа на община Смолян 
и Областната администра-
ция – Смолян. Посолство-
то на КНР винаги е стояло 
близо до нас и когато сме 
имали необходимост, ни е 
оказвало топла и необходи-
ма подкрепа. Така е и тази  
година.

Като основен партньор 
от Китай, „Брайт Деъри” 
има съществена роля в по-
пуляризиране фестивала в 
Китай. Един от акцентите 
тази година е Конкурсът за 
красота и изборът на Кра-
лица на киселото мляко. По 

и търговски делегации от 
Шанхай, Пекин, Гуанджоу, 
Шаосин, Дзинхуа, Уънджоу 
и други в България и об-
ратно – на български деле-
гации в Китай. В резултат 
на този обмен са подписа-
ни редица споразумения за 
партньорство между бъл-
гарски и китайски градове 
и партньори. 

Центърът е организи-
рал и участието на българ-
ски компании в китайски-
те търговски и туристиче-
ски изложения в Шанхай 
и Пекин, както и е спомо-
гнал за създаването на ту-
ристически информацион-
ни центрове в Пекин, Шан-
хай и Чънду.

Иван ТоДоРоВ, 
председател на 
Българския център за 
развитие, инвестиции 
и туризъм в Китай, 
е един от основните 
организатори на 
традиционния 
вече Фестивал на 
киселото мляко в село 
Момчиловци

летието в Родопите.
Спокойно можем да ка-

жем, че Фестивалът на ки-
селото мляко в Момчило-
вци е наша кауза, която се 
превърна в символ на при-
ятелството между Китай и 
България, и ние ще рабо-
тим все по-активно за раз-
витие на тези отношения.

– с кои партньори от 
Китай е организиран таз-
годишният Фестивал на 
киселото мляко в момчи-
ловци?

този начин чрез български-
те момичета „Брайт Деъри“ 
ще популяризира и рекла-
мира красотата на България 
в Китай, като ги включва 
в свои рекламни събития.

– откога е сътрудничест-
вото на ръководения от вас 
център с китайски партньо-
ри и в кои други области 
имате или предвиждате да 
имате съвместни нови ин-
вестиционни проекти? Би-
хте ли ни разказали за ня-
кои конкретни прояви?

– Българският център за 
развитие, инвестиции и ту-
ризъм в Китай активно ра-
боти с китайски партньори 
от 2012 г. Едно от първите 
мащабни събития, които ор-
ганизира беше Българо-ки-
тайския инвестиционен фо-
рум през ноември 2012 г. в 
Шанхай. Във форума взеха 
участие правителствена де-
легация от България, пред-
ставители на Правителство-
то на Шанхай и над 300 ки-
тайски и български компа-
нии с интерес към взаимно 
партньорство. Малко след 
това – през 2013 г., беше ор-
ганизиран подобен форум в 
България. Във Форума взе-
ха участие над 280 българ-
ски и китайски компании. 

Нашият център е участ-
вал в организирането на по-
сещението на множество 
китайски правителствени 

лекарство, а MosiBiotic – на-
шият помощник за здраво-
словен начин на живот.

Друг основен акцент на 
фестивала тази година е, че 
чрез спонсорство от „Брайт 
Деъри“ и българския туро-
ператор „Деми Травел“ бе 
създаден проект, чрез кой-
то Момчиловци се обявява 
за Планински туристически 
център със 150 км планин-
ски туристически пътеки, 
които са обновени, марки-
рани и вече са достъпни за 
любителите на планинския 
туризъм. Искаме да предиз-
викаме интереса на пове-
че туристи и любители на 
планината и да им пока-
жем прелестите на дълго- 

приятели

Екологичното проектиране  
на железопътната линия  
Момбаса – Найроби 

Железопътната линия Момбаса – Найроби, 
която беше построена от китайска фирма 
през 2017 г., минава през резервати за 
диви животни като Национален парк 
“Найроби” и Национален парк “Цаво” и 
затова бе проектирана съобразно най-
строгите изисквания за опазване на 
околната  среда. 
След изследване на жизнените навици и 
миграционните пътища на дивите животни, 
бяха създадени общо 14 мащабни прохода 
за диви животни и 79 моста по цялата 
линия на железопътната линия Момбаса 
– Найроби. Предвидени бяха мерки 
и за намаляване на шума, както и за 
опазването на манговите гори в Момбаса.
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здраве

К
итайски учени 
за първи път в 
света отгледа-
ха бъбреци от 
човешки ство-
лови клетки в 

свински ембриони. Това 
вероятно ще открие но-
ви възможности за бъб-
речните трансплантации 
и нов прозорец за про-
учванията за развитието 
на човешките бъбреци, 
се посочва в статия, пуб-
ликувана в списание Cell  
Stem Cell.

Учените от Института 
по биомедицина и здраве-
опазване на Гуанджоу към 
Китайската академия на 
науките използвали ин-
струмент за редактиране, 
с който проектирали оп-
ределени гени в индуци-
рани човешки плурипо-
тентни стволови клетки, 
за да подсилят капацитета 
им за формиране на бъ-
бреци в свински ембрион.

Индуцираните плури-
потентни стволови клет- 
ки, получени от кожа или 
кръвни клетки на въз- 

Учени отгледаха човешки 
бъбрек в свински ембрион

растен, са препрограмира-
ни обратно в ембрионално 
състояние, което позволя-
ва развитието на всякакъв 
вид човешки клетки, не-
обходими за терапевтич-
ни цели.

В статията се посоч-
ва, че учените са успели 
в рамките на 28 дни да 
получат пет ембриона с 
химерна бъбречна струк-
тура в среден стадий, ка-
то човешките донорни 
клетки били в състояние 
да се диференцират във 

функционални. Делът на 
човешките клетки достиг-
нал 70%, а приносът им за 
образуването на мезонеф-
рични тубули – 58%. Бре-
менността е била прекра-
тена в рамките на 3 до 4 
седмици в съответствие с 
етичните правила.

„В бъдеще оптимизи-
рана версия на тази тех-
нология е вероятно да се 
справи с настоящия недос-
тиг на съвместими донори 
за бъбречна транспланта-
ция“, твърдят експертите.

Ерик СоЛХАйМ, 
президент на 
Института за  
зелено развитие  
на инициативата 
„Един пояс, един път“, 
бившия министър 
на околната среда 
в Норвегия и бивш 
изпълнителен 
директор на 
Програмата на ооН 
за околната среда

а жителите на Из- 
тока причинно- 
следствените връз-
ки са от важно зна-
чение почти във  
всичко, включи-

телно и медицината. Това 
може би ни кара да се за-
мислим какви ще са послед-
ствията от безвъзвратно на-
рушената от човека хармо-
ния с природата.

В последните години не-
прекъснато се появява нови 
и още по-страшни болести. 
От една страна, са развитие-
то на науката, напредъкът в 
изследванията и новите от-
крития, а от друга – всич-
ки нови проблеми под фор-
мата на труднолечими „мо-
дерни заболявания“.

На пръв поглед изглеж-
да, че все по-пълните и точ-
ни проучвания трябва да да-
дат обективна картина на 
случващото се, да обяснят и 
разрешат проблемите, пред 
които е изправено човечест-
вото. В търсенето на пър-
воизточника на болестите 
западната медицина стиг-
на до основата на основите 
– генетиката, надявайки се 
там да намери отговорите 
на всички въпроси.

Във всяка страна лечеб-
ните практики са се фор-
мирали в продължение на 
поколения. Всички те имат 
една обща цел - да се въз-
станови здравето на болния, 
но в гледните им точки има 
някои различия. 

Традиционната китайска 
медицина

За традиционната ки-
тайска медицина от важно 
значение е взаимодействи-
ето между човека и при-
родата. Начинът на живот, 
който избира той, е от ре-
шаващо значение за здраве-
то му. Всеки сам определя 
дали да бъде слаб и мързе-
лив, или да върви решител-
но по пътя на себеусъвър-
шенстването.

В опитите да открие пър-
воизточника на болестта ле-
карят по традиционна ки-
тайска медицина анализи-
ра хранителния режим, мес-
тоживеенето, естеството на 
работата, възрастта, степен-
та на физическа активност 
на пациента, защото всич-
ко това има пряко влияние 
върху случващото се в орга-
низма. Това важи особено 
за хроничните заболявания, 
които вече са се вкоренили 
в тялото и е по-трудно да 
бъдат излекувани. Древни-
те китайски лечители каз-
вали, че източникът на бо-
лестта не се намира на по-
върхността, докато съвре-
менната медицина действа 
на принципа: „няма орган 
- няма проблем“.

В повечето случаи из-
точникът на болестта не 
е само един. „Повърхност-
ното“ лечение на западната 

Западната и китайската медицина –  
една цел, но различни принципи

медицина само задълбочава 
проблема и нищо не оста-
ва без последствия. Прин-
ципът „еднакви симптоми 
– една болест“ се оказва, че 
не е много ефективен. Спо-
ред традиционната китайска 
медицина едно и също забо-
ляване може да протича по 
различни начини при все-
ки един човек, няма нужда 
да споменаваме и ефекта от 
лекарствата върху болния.

Например при високо 
кръвно западната медици-
на изписва хапчета за пони-
жаването му и с това при-
ключва курса на лечение. 
След това всичко зависи от 
самия човек, от това дали 
той ще разбере, че истин-
ската причина за болестта е 
скрита в начина му на жи-
вот. Ако го промени, ще си 
върне здравето, иначе ще 
трябва да продължи с ле-
карствата. Лекарят по тра-
диционна китайска медици-
на след прегледа най-веро-
ятно ще посочи на пациен-
та за какво трябва да вни-
мава и ще му даде съвети 
за режима на хранене, съ-
ня и активността.

Трябва да отдадем дъл-
жимото на западната нау-
ка и в частност на медици-
ната, която с всички сили 
се стреми да достигне до 
същността на въпроса. Но 
често сляпо отхвърля тру-
паните през вековете зна-
ния, определя ги като пред-
разсъдъци или се опитва да 
ги промени, тълкувайки ги 
посвоему.

Традиционните  
методи на обучение по 

китайска медицина
Как някога е премина-

вало обучението в лечеб-
ните практики? Дали все-
ки е бил способен да ста-
не лекар? За съвременна-
та западна медицина всич-
ко изглежда просто – все-
ки, който има желание, не-
зависимо дали има залож-
би, може да се подготви и 
кандидатства в съответния 
университет. В наши дни 

да се види като през рент-
ген и да се открие източни-
кът на заболяването без съ-
временната апаратура? Из-
точната медицина обаче не 
е псевдонаука. Всички ле-
кари от Древен Китай, ка-
то Хуа Туо, Биен Цюе, Ли 
Шъджън, Цан Гун, са при-
тежавали това „рентгеново 
зрение“. Тази способност се 
разкривала само на хора с 
висок мора, защото в не-
похватни ръце тя можело 
да представлява опасност.

Ако се върнем към 
съвременната медицина, 

там нещата изглеждат прос-
ти. Но простотата невина-
ги означава правилен избор. 
При добро желание винаги 
могат да се натрупат уме-
ния и опит, но без опреде-
лени способности и морал-
ни качества, приложението 
им няма да има такъв чудо-
творен ефект, че да избави 
хората от болестите.

В Древен Китай лечи-
телите през целия си жи-
вот непрекъснато усъвър-
шенствали своето майстор-
ство, а това, което получа-
вали от учителя, било само 
началото на Пътя. Най-ви-
сокото проявление на мъд-
рост у лечителя е способ-
ността да повлияе на съд-
бата и здравето на своя па-
циент, коригирайки не само 
физическите, но и душевни-
те му неразположения. 

дори в този случай не всеки 
бил достоен да го получи. 
Наставникът избирал вни-
мателно своя ученик, кой-
то не било достатъчно да е 
находчив, устремен и любо-
знателен. Дарбата трябвало 
да бъде съчетана с морал-
ни качества и добродетели. 
Ученикът, който заслужа-
вал да получи знанията и 
имал перспективите да по-
стигне големи успехи, тряб-
вало също да бъде способен 
„да вижда болестта“.

За съвременния човек 
това може да изглежда не-
възможно и дори мистич-
но. Как е възможно тялото 

е по-важен престижът на 
професията.

Всъщност във всяко ве-
лико изкуство, каквото е 
и лекуването, е невъзмож-
но да се постигнат успехи 
без непосредствените на-
пътствия на учител. Опи-
тът, който се предава по то-
зи начин, е незаменимо ис-
тинско „живо“ споделяне на 
знания. В древността позна-
нията по традиционна ки-
тайска медицина са били 
„строго секретни“ и не било 
допустимо да се разпростра-
няват произволно. Лечител-
ското изкуство се предава-
ло от майстор на ученик, но 

З
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Преди повече от 
2000 години град 
Кашгар постепенно 
израства по Пътя на 
коприната и дава своя 
принос за развитието 
на китайската 
цивилизация. Като 
търговски център в 
древни времена, той е и 
място с мултиетническа 
общност, както и сцена 
за обмен и интегриране 
на различните култури.

страницата подготви  
Красимира иваНова

В
разгара на лято-
то на залез-слън-
це историческа-
та забележи-
телност Панто 
в югоизточната 

част на Кашгар, намира-
ща се на брега на река Ту-
ман, е пълна с хора, кои-
то се забавляват и почиват. 
Според експертите Панто 
е прототипът на Кашгар, 
който е с история от по-
не 2000 години. В края на 
1-ви в. пр. н. е. известният  
генерал Банчао от динас-
тия Източна Хан се наста-
нява в града и оттогава в 
продължение на много го-
дини Панто е базов лагер 
на централните правител-
ства на Китай в западната 
част на страната.

През дългата история на 
Кашгар различните етни-
чески групи живеят заедно 
в мир и хармония, като си 
оказват взаимно влияние и 
се интегрират по отноше-
ние на езика, кухнята, об-
леклото, музиката и т. н. В 
този процес на споделяне 
на опит между етносите се 
формира и развива обеди-
нената общност на мултиет-
ническата китайска нация.

Още по времето на ди-
настия Тан чаят от Южен 
Китай стига до Кашгар и 
околните му райони чрез 

а 5 септември в 
Пекин се прове-
де Форумът за 
защита на кул-
турното наслед-
ство под мото-

то „Хармония и съжител-
ство, взаимно разбирател-
ство между цивилизации-
те“. Членът на Политбюро 
на ЦК на ККП и ръково-
дител на Отдел за публич-
ност Ли Шулей участва в 
форума и произнесе реч.

Китайски и чуждес-
транни гости заявиха, че 
културното наследство е 
важно постижение на чо-
вешката цивилизация и 
носител на цивилизацио-
нен обмен и взаимно раз-
бирателство. Този форум 

е важна платформа за ре-
ализиране на глобална-
та цивилизационна ини-
циатива, предложена от 
председателя на КНР Си 
Дзинпин, и носи общия 
стремеж на приятелите 
от азиатските страни да 
бдят над културата, да се 
учат един от друг и да си 
сътрудничат за развитие.

Медиите в азиатски-
те страни трябва да на-
сърчават активно между-
народното сътрудничест-
во в областта на култур-
ното наследство и азиат- 
ския мултикултурализъм, 
да работят за опазване на 
наследството и улесняват 
културния обмен, както и 
да създадат нова азиатска 

Културното самочувствие на град Кашгар

Пътя на коприната. 
Местната чаена култура 
постепенно процъфтява 

и продължава да се развива 
и до днес. В Синдзян има по-
говорка: „По-добре три дни 
без храна, отколкото един 
ден без чай“. Когато мест-
ните жители похапват шиш-
чета с месо и традиционния 
местен хляб, задължително  
пият чай. Това вече е тра-
диция за различните етно-
си в Кашгар.

В центъра на древния 
град се намира чайна със 
100-годишна история. Тя е 
в сграда с типичен етни-
чески колорит. В нея има  
много дървени маси. Тър-
говците отдалече и съседите 
от близките квартали чес-
то седят необезпокоявано 
тук, пият чай и разговарят. 
„През изминалите сто го-
дини начините за пригот-
вяне на чай се промениха, 
но това, което остана не-
променено, е любовта на хо-
рата към чая“. Това казва 

Маймайти Крим, който е 
четвърто поколение упра-
вител на чайната.

В Кашгар от древни вре-
мена от поколение на по-
коление 

се предават технологиите 
за производството на 
керамични изделия. 

Мижекамили Маймай-
ти отговаря за културни-
те реликви в местния от-
дел за култура и туризъм. 
Той обяснява, че в Каш-
гар са открити множество 
керамични изделия, кои-
то чрез Пътя на коприната 
са се разпространили във 
вътрешността на Джонюен, 
района в средното и долно 
течение на река Хуанхъ, и 
са се превърнали в продук- 
ти за бита и за декорация.

През хилядолетията кер-
ваните по Пътя на коприна-
та са били част от живота 
на жителите на Кашгар, а 
културната интеграция е съ-
действала за просперитета 

В Пекин се проведе Форум за защита  
на културното наследство

Н

на този древен град и про-
дължава да го прави и в на-
ши дни. Разхождайки се по 
улиците на града, 

на всички общински 
площади може да се 

видят хора, които пеят, 
танцуват и се забавляват. 

Пекинска опера и циндзян-
ската традиционна опера на 
провинция Шънси се изпъл-
няват на една и съща сцена, 
музиканти свирят на ърху и 
тамбура, танцьори се вихрят 
в традиционните танци на 
уйгурския, тибетския и та-
джикския етнос, наред с ди-
намичните и модерни улич-
ни танци. Много са форми-
те на изкуството, които тук 
съществуват хармонично. 
Хората от различните ет-
нически групи имат своите 
специфични традиции и се 
учат един от друг, забавля-
ват се в приятелска атмос-
фера. Фактите доказват, че 
културите на всички етно-
си в Кашгар са неразделна 

част от китайската цивили-
зация, която винаги е била 
тяхна емоционална и духов-
на опора, както и движеща 
сила за тяхното развитието.

През 2010 г. стартира 
проект за обновяване на ос-
тарелите сгради на площ от 
8 кв. км, за който централ-
ното правителство отпус-
на близо 7 милиарда юана. 
Той облагодетелства около 
200 000 души. През изми-
налите седем години бли-
зо 7000 традиционни къщи 
с историческа и културна 
стойност в стария град на 
Кашгар са ремонтирани и 
укрепени, запазвайки ори-
гиналния си вид и структу-
ра. Резултатите от мерките 
за опазването и обновява-
нето им получават висока 
оценка от ЮНЕСКО.

Днес благодарение на 
авиацията и железопът-
ния транспорт разстояние-
то между Кашгар и остана-
лия свят е „съкратено“ зна-
чително, а 

градът по Пътя на 
коприната постепенно се 

превръща в център  
на културния и 

икономически обмен, 
като строителството на 
международен коридор на-
предва с всеки изминал 
ден, показвайки енергична 
жизненост в съвместното 
изграждане на „Един пояс, 
един път“.

Като централно звено 
на икономическата зона по 
Пътя на коприната, Кашгар 
ще продължи да насърчава 
просперитета и развитието 
на културните начинания в 
бъдеще, като открива съвре-
менната стойност на кул-
турното наследство от хи-
лядолетната си история, та-
ка че отличната традицион-
на китайска култура да бъ-
де интегрирана в съвремен-
ния живот на гражданите и 
да концентрира духа на раз-
личните етноси в китайска-
та нация.

парадигма за развитие-
то на културното наслед-
ство и международното 

сътрудничество в област- 
та на културата в свето-
вен мащаб.

Ерик СоЛХАйМ, 
президент на 
Института за  
зелено развитие  
на инициативата 
„Един пояс, един път“, 
бившия министър 
на околната среда 
в Норвегия и бивш 
изпълнителен 
директор на 
Програмата на ооН 
за околната среда

култура
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традиции

ко трябва да да-
дем някакво оп-
ределение на па-
равана, най-крат-
кото е: неголяма 
преносима пре-

града, отделяща част от 
стаята. 

По-будоарен и интригу-
ващ предмет във вътреш-
ната подредба е трудно да 
си представим. Той винаги 
крие тайни, с лек намек за 
живота, скрит от очите на 
случайния свидетел. Макар 
характерът на този изискан 
предмет да е по-скоро френ-
ски и в някои езици да оз-
начава заслон и защита, той 

А

Параванът и неговото разпространение  
от Китай до Европа

бита бързо го превръщат в 
популярен предмет от инте-
риора. Италианските май-
стори дърводелци и мебели-
ери дори намират приложе-
ние на разнообразните ви-
дове и за хората от различ-
ните социални слоеве ста-
ва престижно да притежа-
ват параван.

В Европа параванът на-
влиза още в епохата на Ран-
ното средновековие. Инвен-
тарните каталози с описи на 
имуществото на резиденци-
ите на английските крале 
свидетелстват, че в покои-
те на Хенрих VІІІ има па-
равани от виолетова копри-
на, обрамчени със сребър-
ни рамки. 

Своя апогей параванът 
достига в Европа през 17  
– 18-и век, когато те стават 
необходими и извънредно 

скъпи атрибути на мебели-
ровката.

Стилове
Известната „Източно-

индийска компания“ пре-
доставя на европейските 
пазари различни стоки от 
Югоизточна Азия: порце-
лан, слонова кост, лакове и 
паравани. Стоките се разто-
варват в пристанищата на 
компанията, едно от които 
– Коромандел, дава името 
на най-известните китайски 
паравани от 18-и век. В не-
повторимата им завърше-
ност присъстват седеф, сло-
нова кост и полускъпоцен-
ни камъни.

С развитието на стила 
рококо в интериора на евро-
пейците се оформя и свое-
образен стил, наречен „шин-
зуари“ (което може да се 
преведе като покитайчване), 

вкуса на Луи ХV паравани-
те в стил рококо са с меко, 
арковидно огъване, матери-
алът се подбира в тон със 
стените, мебелите и щори-
те, често има и ръчна бро-
дерия. При крал Луи ХVІ се 
връщат рамките на строга-
та правоъгълна форма, ук-
расени със скулптурни из-
ображения с позлата.

В края на 19-и век обаче 
параванът губи своята бла-
городна същност, преста-
вайки да е елемент от ин-
териора и се превръща са-
мо в преграда, скриваща 
от странични погледи дели-
катни подробности от все-
кидневието и житейски без-
порядък. Именно в това си 
амплоа той попада в спал-
ните на обикновените хо-
ра и съблекалните на ар-
тистите. 

се ражда в Китай през 7-и в. 
при сблъсъка на мебелно-
то изкуство и живописта. 

Видове и направа
Параванът може да се 

използва за отделяне на 
пространството на две не 
съвсем изолирани части. 
Например да се отдели кух-
ня от трапезария или гар-
дероб в спалнята. В Китай 
той се използва в различни 
размери и също така е по-
пулярна повърхност за ри-
суване. Подвижните прегра-
ди са изработени от разли-
чен брой части, но най-го-
лямо разпространение по-
лучават тези с шест или  
осем рамки. 

Структурата на паравана 
съвсем не е сложна – някол-
ко дървени рамки, съеди-
нени подвижно, с опънато 
между тях платно. Обикно-
вено параванът има ветри-
лообразна конструкция и 
височина на човешки ръст. 
Всяка рамка е изработена 
от дърво – най-често бам-
бук, и върху нея е опъна-
та рисувана или бродирана 
коприна. Използва се също 
и хартия или брокат. 

Изрисуват ги с туш, ук-
расявайки ги с пейзажни 
мотиви, калиграфия и сти-
хотворни надписи. Поняко-
га са направени от лакира-
но пано, инкрустирано със 
седеф, цветни камъни или 
раковини. Посочените тех-
ники на изготвяне на па-
раваните са традиционни 
и могат да се видят и днес 
в Китай.

Най-древните паравани, 
известни още през 2-ри в. 

пр. н. е., са изработени от 
стъкло и слюда и са укра-
сени с яспис и метал. За 
направата им е използвана 
кожа, хартия, седеф и плат. 
Някои са изцяло от дърво. 
Има китайски паравани с 
40 и повече „крила“, на кои-
то е изрисувана истинска 
панорама. 

Как китайският параван  
покорява света?

От Китай параванът пре-
минава в съседна Япония и 
става неотделим елемент от 
интериора. Даже в дворци-
те на японските императо-
ри пространството условно 
се дели с паравани. Не мо-
гат да минат без него и бла-
городните японски дами – 
той ги скрива от любопит-
ни погледи. В домовете на 
аристократите параваните 
се сменят според сезоните 
и празниците. Те даже са с 
различно предназначение 
и според състава на пока-
нените гости. В отличие от 
китайските, японските па-
равани рядко са с повече 
от 6 секции и са изцяло по-
крити с живопис. Рисунки-
те са изпълнени от техни-
ката на миниатюрата, обе-
диняваща елементи на ки-
тайската рисунка с перо и 
японската цветна живопис.

В Италия параванът по-
пада в началото на 13-и век 
благодарение на венециан-
ския търговец Марко Поло. 
Самите италианци, широко 
отворени към изяществото, 
веднага проявяват интерес 
към тази новост. Простата 
конструкция и ползата за 

който се характеризира с из-
ползване в декорацията на 
вътрешните пространства 
и мебели с мотиви от сред-
новековното китайско из-
куство.

Руският император Пе-
тър І по време на посеще-
нието си в Англия и Хо-
ландия е възхитен от ки-
тайските изделия, които 
вижда там, и когато меж-
ду Русия и Китай се устано-
вяват постоянни търговски 
отношения, стилът шинзуа-
ри се появява и в там.

Европейските мебел-
ни майстори бързо усвоя-
ват производството на па-
равани. Те заменят тради-
ционната китайска хартия 
с плат – гоблен или копри-
на, които декорират с бро-
дерия или живопис. Прос-
тотата на конструкцията в 
съчетание с мобилността и 
универсалността спомагат 
за бързото и гъвкаво изме-
нение на външните форми, 
контури и материали на па-
равана в зависимост от ка-
призите на модата. 

Малкият Трианон – къ-
щата за удоволствия на крал 
Луи ХІV, е украсен с па-
равани с изображение на 
екзотични птици. По-къс-
но според пристрастията и 
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Използвани са материали  

на АГЕНЦИЯ „СИНХУА“ и CRI

Нова тенденция: нощен бум на фитнеса 
ощните спорто-
ве и фитнес ак-
тивности, вклю-
чително бягане, 
скейтборд, коло-
ездене, баскетбол 

и футбол, се превърнаха то-
ва лято в нова тенденция в 
Китай. На тази тема пос-
вещават много публикации 
китайските медии.

Докато младите служи-
тели в офиса се придържат 
към фитнес режими, танци-
те на обществените площа-
ди отдавна са любимо зани-
мание на възрастните хора, 
особено на жените.

„През последните месе-
ци се наблюдава увеличено 
членството от клиенти, кои-
то са правили упражнения 
през нощта след работа“, 

Н

Ханджоу е готов да посрещне 
спортисти от 45 страни за участие  
в Азиатските игри

парка „Юнд-
зин“ при езеро-
то Сиху в Хан-
джоу преди дни 
се проведе це-
ремония, с коя-

то бе даден старт на щафе-
тата за пренасяне на факе-
ла с огъня на 19-ите ази-
атски игри. Огънят бе по-
ет най-напред от Ло Сюед-
зюен, олимпийска шампи-
онка по плуване от Атина 
2004. В първия ден от щафе-
тата участваха  общо 106 
души. След това щафетата 
ще се проведе и в 11 гра-
да в провинция Джъдзян и 
ще се върне на 20 септем-
ври в град Ханджоу, който 
е домакин на предстоящи-
те Азиатски игри.

Многомилионният  ки-
тайски град Ханджоу в про-
винция Джъдзян очаква да 
посрещне участниците в от-
криващите се на 23 септем-
ври 19-и азиатски игри, за 
участие в които са се регис-
трирали 45 азиатски нацио-
нални и районни олимпий-
ски комитети. Китайска-
та спортна делегация ще 
включва над 900 спорти-
сти, представляващи стра-
ната на най-високо спорт-
но равнище. 

Предвидени са 483 със-
тезания в 61 спорта в 40 
дисциплини, включител-
но електронни спортове и 
брейк танци. За интересна-
та и разнообразна програ-
ма на игрите са подготве-
ни 40 основни събития и 61 
подсъбития, включително 
културни прояви и запоз-
наване с историята на гра-
да. Игрите ще продължат 
до 8 октомври.  

От пристигането на 
спортистите до церемонията 
по награждаването на побе- 

В

дителите след състезания-
та, всичко е готово, съобща-
ват организаторите на голя-
мото спортно събитие, съ-
общи агенция Синхуа. Ос-
вен в Ханджоу състезанията 
ще се провеждат и в Нинбо, 
Уънджоу и Шаосин.

Междувременно Ко-
мандният център на игри-
те в Ханджоу, командните 
центрове по места, подко-
мандни центрове, специали-
зираните работни екипи и 
всички екипи на местата за 
провеждане на състезания-
та и екипите на местата за 
тренировки проведоха ця-
лостно обучение, фокусира-
но върху услугите по прис-
тигането на спортистите и 
заминаването им, дейност-
ите в селото на Азиатски-
те игри, медийните услуги, 
охраната на събитията, ор-
ганизирането на състезания 

каза Ян Джи, фитнес тре-
ньор в местна фитнес зала 
в бизнес района на Тиенхъ, 
Гуанджоу.

Според доклад за ки-
тайската фитнес индустрия, 
публикуван от Китайска-
та асоциация по фитнес и 

и церемониите по награж-
даванията.

Специално проектира-
ният специално за игри-
те влак-стрела „Фусин“ ве-
че завърши първия си про-
бен пробег с пътници, съ-
общи Радио Китай. Оцве-
тен в преобладаващо лила-
во, върху него са изрисувани 
емблемата, логото и различ-
ни спортни изображения. 
Интелигентният електри-
чески влак има осем ваго-
на, капацитет за 578 пътни-
ци и развива скорост от 350 
км/ч. Той ще превозва гос-
тите между шестте града до-
макини – Ханджоу, Нинбо, 
Уънджоу, Дзинхуа, Шаосин 
и Худжоу, всички в провин-
ция Джъдзян.

Междувременно Ки-
тайският регулатор на ки-
берпространството обяви, 
че предприема двумесечна 

специална национална кам-
пания за регулиране на 
интернет пространството, 
свързана с Азиатските игри, 
която ще се фокусира върху 
проблеми като конфликти 
между феновете, включи-
телно обиди и манипули-
ране на коментари. 

Целта на кампанията е 
да не се допуска умишлено 
разкриване на лична инфор-
мация за спортисти, съдии и 
треньори, както и разпрос-
транение на обиди, клеве-
ти, оскърбления и атакува-
що съдържание. 

Ще се вземат мерки и 
срещу пускането на фалши-
ви видеоклипове за спортни 
събития, създадени с техно-
логия за изкуствен интелект. 
Ще се предотвратяват и не-
законни маркетингови дей-
ности, рекламиращи стоки 
и услуги.

бодибилдинг неотдавна, на-
ционалният фитнес пазар е 
възобновен и е в разгара си 
от първото тримесечие на 
2023 г. след пандемията от 
COVID-19. 

Към декември 2022 г. в 
страната има 71,45 мили-
она платени офлайн фит-
нес членове, групирани в 
около 131 000 фитнес заве-
дения, се казва в доклада. 

В него се посочва, че хо-
рата, родени през 80-те и 
90-те години на миналия 
век, са най-големите по-
требителски групи на фит-
нес услуги, като най-голе-
мите градове са и основни-
те пазари на новия разцвет 
на фитнеса.

В парка „Юндзин“ при езерото Сиху в Ханджоу преди дни се проведе церемония, с която бе 
даден старт на щафетата за пренасяне на факела с огъня на 19-ите Азиатски игри
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Песни и танци  
от Памир
На 4 септември 
танцьори от 
трупата „Таксиан“, 
представиха 
програмата “Защо 
цветята са толкова 
червени”.  
Трупата е 
създадена през 
1956 г. и в момента 
има повече  
от 100 членове.

Снимка Синхуа

23-и международен панаир  
за инвестиции и търговия

В
Сямън, про -
винция Фудзи-
ен, беше откри-
то 23-тото из- 
дание на Ки-
тайския между-

народен панаир за инвести-
ции и търговия. Тази годи-
на основно мото на събити-
ето е „Отвореността и инте-
грацията насочват високока-
чествено развитие“. 

Панаирът има за цел да 
създаде платформа за меж-
дународни инвестиции, чрез 
която с различни страни да 
бъдат споделяни възмож-
ности за създаване на по-до-
бро бъдеще. 

Повече от 100 държави 
и райони ще вземат учас-
тие в тазгодишния панаир, 

като основни страни гости 
ще бъдат Сърбия, Бразилия 
и Катар.

37-и международен фестивал по катерене в Тайшан
Планинското състезание по катерене на планината Тай 
привлече повече от 10 000 души.

Снимка Синхуа

О

Широкомащабният 
телескоп WFST ще 
бъде пуснат  
в експлоатация  
през септември

т обсервато-
рия „Дзъдзин-
шан“ съобщи-
ха, че са започ-
нали отстра-
няването на  

грешки и пробни наблюде-
ния с китайския широко-
мащабен телескоп (WFST), 
който е най-големият в Се-
верното полукълбо.

Съоръжението, което 
разполага с 2,5-метрово ос-
новно огледало и камера с 
голямо зрително поле, ще 
бъде пуснато в експлоата-
ция в средата на септем-
ври. Негова основна задача 
е да изследва и наблюдава 
динамичните астрономи-
чески събития. Строежът  
на разположения в база-
та за астрономически на-
блюдения „Лънху“ в севе-
розападната китайска про-
винция Цинхай телескоп 

започна през юли 2019 г. 
съвместно от Университе-
та за наука и технологии 
на Китай и обсерватория-
та „Дзъдзиншан“. След ка-
то бъде пуснат в експлоа-
тация, учените ще могат 
с негова помощ да откри-
ват много слаби и далеч-
ни сигнали, включително 
от галактики извън Млеч-
ния път.

Базата „Лънху“ се нами-
ра на около 4000 м надмор-
ска височина. Тя се пре-
върна в една от най-добри-
те обсерватории на евра-
зийския континент. В мо-
мента там се работи вър-
ху 12 проекта за телескопи 
с инвестиции от около 370 
млн. щатски долара. След 
завършването й „Лънху“ 
ще бъде най-голямата ба-
за за астрономически на-
блюдения в Азия

План за увеличаване  
на доставките на електронни 
устройства от висок клас

К
итай има за цел 
да увеличи дос-
тавките на елек-
тронни устрой-
ства от висок 
клас, за да сти-

мулира потреблението и 
подкрепи развитието на 
икономиката, предвижда 
план, публикуван съвмест-
но от Министерството на 
промишлеността и инфор-
мационните технологии и 
Министерството на финан-
сите. В него се посочва, че 
доставките на 5G мобилни 
телефони трябва да достиг-
нат поне 85 процента от въ-
трешния пазар до 2024 г.

Индустрията на потреби-
телска електроника в Ки-
тай бележи стабилен растеж 
през последните години. Пе-
чалбите на големите произ-
водители на компютри, ко-
муникационни и електрон-
ни устройства достигнаха 
276,32 милиарда юана (38,39 

милиарда долара) през пър-
вите седем месеца на годи-
ната. Същевременно произ-
водството на мобилни те-
лефони е било 810 милиона 
през периода, включител-
но 593 милиона смартфона.

Потребителските елек-
тронни устройства са един 
от основните експортни про-
дукти на Китай, и стабили- 

зирането на техния износ е 
изключително важно за ин-
дустрията.

Китай също така ще на-
сърчава производителите на 
потребителски електронни 
устройства да стартират биз-
неси с електронна търговия 
в чужбина и да се възползват 
от потенциала на онлайн и 
офлайн глобалните пазари.

Панаир на услугите в Пекин
От 2 до 6 септември в Пекин се проведе Китайският 
международен панаир за търговия с услуги 2023 г. 
Тази година специалната тема бе „Технологиите дават 
възможност за нов културен туризъм, креативността води 
до ново потребление“.

Снимка Синхуа


